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Interviuri
sau mai bine zis rădăcini proaspete: pe de o parte muzica scrisă -
să spunem de aprox. 150 de ani, pe de altă parte rădăcinile adânci,
atât de adânci, încât au avut în nenumărate rânduri puterea de a
trece prin momente de secare, găsind modalităŃi de transformare
sau revitalizare. Mă refer la muzica tradiŃională – folclor şi muzica
religioasă.

La Oldenburg aŃi creat un adevărat curent românist în
mediul universitar, prin arhiva pe care aŃi iniŃiat-o şi prin alte
activităŃi ştiinŃifice şi artistice proiectate. Vă rog să detaliaŃi
puŃin activitatea Dvs. în direcŃia promovării valorilor artei,
ştiinŃei şi a componisticii, în mod special româneşti.

Încă din 1987, când am primit bursa BALDREIT a oraşului
Baden Baden, am avut ideea să iniŃiez o arhivă de muzică
românească în cadrul bibliotecii oraşului, unde m-am împrietenit cu
bibliotecara şefă. Ea (Uta Bergengruen) a fost nu numai
entuziasmată de această idee, ci chiar a realizat câteva activităŃi de
punere în lumină a materialului. Aşa au fost organizate 3 expoziŃii;
două dintre ele ... cu materialul lui Myriam Marbe, care era de altfel
şi cel mai numeros din bibliotecă.

Materialul despre care v-am spus era cel pe care îl aveam
eu … dublurile din cărtile şi partiturile trimise de mătuşa mea, cu
mare greutate, din Bucureşti... Apoi a urmat momentul anului 1990,
de când am început să aduc din Ńară ce am putut.

Începând cu anul 1996, de când am postul de prof. la UNI
Oldenburg, am iniŃiat aici Arhiva Muzicală din Estul Europei. În
afară de asta, după cum v-am mai spus, tot din acest an am
început un KOMPONISTEN COLLOQUIUM unde am avut până

acum peste 100 de invitaŃi din toată lumea, dar şi din România.
Începând cu 2006 am iniŃiat Zwischen Zeiten Symposien

(Shifting Times): 2006 – George Enescu; 2007 – Ştefan Niculescu
şi Pascal Bentoiu; 2008 – Sigismund ToduŃă; 2009 – Paul
Constantinescu. Fiecare simpozion are desigur şi deschiderea
către universal… atât de necesară integrării unei culturi muzicale în
context universal... fără de care de fapt nu are şanse de
supravieŃuire. De aceea Simpozionul din acest an are ca temă
majoră definirea sau încercarea de a defini rădăcinile bizantine ale
muzicii europene: Zwischen Zeiten Symposium Byzantinische,
orientalische und balkanische Traditionen - Assimilationsprozesse:
Paul Constantinescu und die Musik unserer Zeit (Oldenburg 4.12-
6.12.2009)

Cum îi implicaŃi pe studenŃii Dvs. în activitatea de
promovare a creaŃiei şi ştiinŃei muzicale româneşti? 

Încă din 1996 predau în fiecare semestru cursuri care au
acest rol. Vă enumăr câteva din temele seminariilor mele (valabile
pentru un întreg semestru, deci studiate săptămânal şi cu
concretizare în subiecte ale examelenelor orale sau cele scrise):
muzica polifonică din Balcani; muzica tradiŃională din România;
balada românească; bocetul la români; muzica de cameră a lui
George Enescu; muzica simfonică a lui George Enescu;
spectralismul românesc.

Când preconizaŃi să reveniŃi în Ńară şi cu ce noi
realizări sau proiecte ?

Nu am nici un plan, dar nu-mi stă în obicei să ocolesc
România...

Cu Petru
Munteanu

despre
creativitate în

pedagogia
viorii

L-am întâlnit pe Petru Munteanu
într-una din clasele Conservatorului, unde a
Ńinut cursuri de măiestrie. Impresionată de
firescul comunicării cu tinerii interpreŃi, ca şi
de calitatea soluŃiilor adaptate fiecărei
probleme tehnice şi de interpretare, i-am
adresat câteva întrebări.

Carmen Cărneci: AŃi mai fost
invitat în jurii sau pentru master classes în
România, în ultimii ani?

Petru Munteanu: InvitaŃiile în
România au fost cam... rare. Am făcut mai
multe master classes la Universitatea din
Braşov, am fost în juriu la „Jeunesses
musicales“, apoi am fost invitat în juriul
concursului Enescu, la primul concurs
organizat după revoluŃie. 

La următorul concurs Enescu mi
s-a făcut o invitaŃie în juriu care a fost mai
târziu contramandată: concursul nu s-a mai
Ńinut... De atunci, constat o tăcere
„constantă“ a organizatorilor concursului
Enescu. Cu orchestra mea de cameră,
CONCERTINO Ensemble, am avut
concerte la Bucureşti, Braşov şi Sibiu. Dar
toate aceste activităŃi s-au petrecut cu mulŃi
ani în urmă.

C.C.:  Există o şcoală românească
de pedagogie a viorii, o „marcă” a acesteia?

P.M.: Pentru a răspunde acestei
întrebări trebuie să fac anumite clarificări.
NoŃiunea de „şcoală” este foarte complexă.
În lumina unor caracteristici de tehnică
instrumentală, Carl Flesch a încadrat şcolile
din timpul său în „şcoala germană veche”,
„şcoala rusă veche” şi „şcoala franco-
belgiană” (modernă). TendinŃa majoră a
prezentului este evoluŃia către o tehnică
„normată“. Tehnica violonistică de azi nu

mai poate fi încadrată într-o „ramă” rigidă
sau „naŃională”. Şcoala românească de
vioară îşi are rădăcinile în şcoala pariziană,
vieneză şi moscovită. ReprezentanŃii ei de
seamă au studiat la Paris, la Viena sau la
Moscova. Profesorii Manoliu, Geantă,
Avachian, GerŃovici sau Gheorghiu au
format generaŃii de violonişti care au avut
succese mari în toată lumea.

C.C.: Vă consideraŃi un
continuator  pe alte meridiane (având în
vedere că activaŃi de patru decenii în
Germania) al acestei şcoli, sau poate un
inovator, un reformator?

P.M.: Pentru mine este o onoare
să fiu cotat ca un continuator al tradiŃiilor
create de profesorii renumiŃi amintiŃi înainte.
Prin locul activităŃii mele de patru decenii,
Germania, pot spune că m-am întors la
izvoarele şcolii româneşti de vioară. Am
condus multe master classes şi am fost de
multe ori membru în jurii internaŃionale în
aceste centre, dar şi în altele (Zagreb,
Gorizia, Genova, Brüssel etc). În Germania,
am avut printre elevii şi studenŃii mei
numeroşi români, pentru care am organizat
burse şi care şi-au găsit ulterior un drum
profesional bun în străinătate.

Sunt de părere că este o iluzie să
te crezi „inovator” sau „reformator”. 500 de
ani de pedagogie violonistică nu au lăsat
nici un punct alb pe „harta” acestui
domeniu: totul a fost cercetat, clarificat,
clasificat, etc. Numai cine nu cunoaşte
această vastă literatură poate să aibă iluzia
că a “descoperit ceva nou”.

C.C.:  Dar tinerii violonişti cărora
le-aŃi oferit recent (în luna iunie – n.n.)
cursuri de măiestrie, cum vi s-au părut?

P.M.: Pentru mine este o plăcere
să lucrez cu violonişti tineri, să-i văd cum
„se deschid”, cum se trezesc din „toropeala”
lor de toate zilele, cum se luminează când
încep să descopere posibilităŃile personale
de a produce frumosul. Aşa a fost şi acum
la Bucureşti şi la Arcuş. Sunt convins că în
România sunt multe talente. ExistenŃa
talentului este însă doar o „promisiune”;
formarea şi afirmarea lui este un proces
îndelungat care cere multă tenacitate atât
de la elev, cât şi de la profesor. ConştiinŃa
calităŃii, exigenŃa şi hărnicia pe care
profesorii generaŃiei mele au imprimat-o
elevilor lor am întâlnit-o rar.

Impresia pe care mi-au lăsat-o cei

cu care am lucrat este diversă: cei tineri,
încă în şcoală, au idealuri şi vor un mediu
prielnic de dezvoltare. Nu sunt însă convins
că au conştiinŃa că “mediul” trebuie creat de
ei înşişi, deasemeni că el este foarte rar
oferit „din afară”.

C.C.:  PuteŃi face comparaŃii între
învăŃământul din România şi cel din
Germania…

P.M.: Un plus în România este
specificul şi orientarea şcolilor de muzică:
ele sunt - prin intenŃie şi Ńeluri – „de
specialitate”. În Germania există un spectru
de orientare foarte divers: în peste 1.000 (!)
de şcoli de muzică se urmăreşte în principal
o educaŃie muzicală „de masă”. Fiecare
şcoală caută - pentru prestigiul ei - să
„acopere” toată suprafaŃa: de la începător la
solist, de la amator la profesionist.
Majoritatea sunt şcoli private sau
semiprivate. O urmare pozitivă este că se
face foarte multă muzică în familie. Cred că
nu există o Ńară în lume în care să se facă
acasă mai multă muzică decât în
Germania, unde muzica este în fapt un
instrument de cultură. Mai departe,
educaŃia de profil aprofundată este
asigurată de cele peste 20 de
conservatoare sau universităŃi -
Hochschülen, unde există şi catedre
speciale pentru tinere talente deosebite
care primesc acolo lecŃii de la profesorii
universitari.

Un rol foarte important îl joacă
mentalitatea fiecăruia şi exemplul personal.
Nu se poate aştepta ca îmbunătăŃirile să
vină „de sus”. Totul începe „jos”, în fiecare
clasă, cu fiecare elev al fiecărui profesor.
ConştiinŃa că profesionalismul se poate
atinge şi în condiŃii vitrege asigură un teren
fertil de dezvoltare. În primă instanŃă,
fiecare este răspunzător de calitatea pe
care o produce. Numai aşa se poate crea
un mediu prielnic de evoluŃie.

C.C.: Cum v-aŃi simŃit revenind la
Conservator, unde aŃi absolvit clasa de
vioară... ?

P.M.: La Conservatorul bucu-
reştean m-am simŃit foarte bine, am fost
primit cu multă prietenie şi colegialitate. Din
păcate nu am putut întâlni nici un fost coleg
violonist: toŃi sunt plecaŃi pe alte
meleaguri... 

Carmen CÂRNECI-CAVASSI
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